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Дан обзор динамики искривленных вихрей в нерелятивистских моделях теории поля - абелевой модели
Хиггса (АМХ) и модели Голдстоуна. В основу подхода положено разложение по числу производных в эф-
фективном действии для локальных и глобальных вихрей (струн). Исследована роль возбуждений моду-
ля и фазы скалярного поля и возбуждений калибровочного поля, испускаемых и поглощаемых вихрем. Их
учет необходим для получения эффективного действия для вихрей, конечного на больших расстояниях.
Получены и решены уравнения движения указанных типов вихрей в случае больших и малых смещений
контура. В рамках АМХ рассмотрено поведение спиральности калибровочного поля, формирующего
вихрь, при его конечной толщине. Обсуждаются вклады в спиральность и динамика таких топологичес-
ких характеристик как твист и райзинг.
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Yes, 60 years later we are still working hard on vortices.
P. Ao [1] 
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DYNAMICS OF CURVED VORTICES IN 
NON-RELATIVISTIC FIELD-THEORETIC MODELS

The review is given of the dynamics of curved vortices in nonrelativistic limit of field theoretic models called
Abelian Higgs model (AHM) and Goldstone one. The basis of the approach is the derivative expansion of the effec-
tive action for local and global vortices (strings). The role of excitations of the modulus and phase of the scalar field
and of the vector field emitted and absorbed by the vortex is investigated. Taking the excitations into account is nec-
essary for obtaining the effective action finite at large distances. Equations of motion of the both type of vortices
are obtained and solved in case of large and small contour displacements. The behavior of helicity of the gauge field
forming the vortex in case of its finite thickness is considered in the AHM framework. The discussed are the con-
tributions to helicity and the dynamics of such topological characteristics as twist and writhe. 
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